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1. Handicaprådets sammensætning

Handicaprådet følger den kommunale valgperiode. Det er Danske Handicaporganisationer der 
indstiller til Byrådet, hvilke organisationsrepræsentanter de ønsker som medlemmer og 
suppleanter i Handicaprådet.  

Handicaprådet i Slagelse Kommune havde ved udgangen af 2017 følgende sammensætning:

7 medlemmer udpeget af Danske Handicaporganisationer:

Ole Andersen (Formand) LEV
Jan Friis Dansk Blindesamfund
Susanne Margrethe Jensen Diabetesforeningen
Agnes Munkhøj Nielsen Høreforeningen
Gitte Erichsen Dansk Epilepsiforening
Irene Jensen Scleroseforeningen
Arne Vodstrup SIND

5 medlemmer udpeget af Slagelse Byråd:

Jørgen Andersen (Næstformand) Handicap- og Psykiatriudvalget
Frederik Pedersen Erhvervs- Plan- og Miljøudvalget
Tonny Borgstrøm Uddannelsesudvalget
Anders Koefoed Handicap- og Psykiatriudvalget
Kurt Rasmussen Sundheds- og Seniorudvalget

2 medlemmer udpeget af direktionen:

Thomas Knudsen Centerchef Handicap og Psykiatri
Flemming Kortsen Centerchef Teknik og Miljø

Sekretariat:
Brita Bjerggren Jensen Specialist
Anders M. Jensen Udviklingskonsulent
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2. Handicaprådets arbejde

Formålet med Handicaprådet er at rådgive Byrådet i handicappolitiske spørgsmål. Handicaprådet 
kan behandle alle lokalpolitiske spørgsmål, som vedrører mennesker med handicap, samt formidle 
synspunkter mellem borgere og Byrådet om lokalpolitiske forhold, der vedrører handicappede.

Handicaprådets opgaver:
 Rådet kan tage spørgsmål af mere generel karakter op til drøftelse og komme med forslag 

til såvel politiske som administrative initiativer
 Byrådet skal høre rådet om alle initiativer, som har betydning for mennesker med handicap
 Rådet beskæftiger sig med alle spørgsmål vedr. handicappede på tværs af sektorer
 Rådet kan tage kontakt med andre handicapråd eller andre organisationer m.v.
 Rådet kan tage kontakt til Det centrale Handicapråd for at få belyst særlige temaer ud fra 

et landsdækkende perspektiv
 Rådet udarbejder en arbejdsplan, som beskriver rådets prioriteringer og indsatsområder, 

dels for det kommende års arbejde, dels for hele rådets funktionsperiode
 Rådet kan ikke behandle spørgsmål om enkelte personers forhold, herunder 

personalesager eller konkrete klagesager
 Rådet fastlægger selv sin forretningsorden

Af rådets vedtægter fremgår det, at Byrådet har mulighed for at tilføje andre opgaver, hvis det 
vurderes at være hensigtsmæssigt.

3. Handicaprådets mødevirksomhed i 2017

Handicaprådet har i 2017:
 afholdt 6 ordinære møder
 deltaget i dialogmøde med Handicap og Psykiatriudvalget i forbindelse med budget 2018 – 

2021
 afholdt studietur til Handicaprådet i Fåborg-Midtfyn Kommune.
 deltaget i arbejdsgruppe vedr. uddeling af årets Handicappris 
 overrakt af årets Handicappris  den 19. december 2017

Organisationsrepræsentanterne har holdt formøde fra kl. 15.00-16.00, og Handicaprådsmøderne 
er holdt i tidsrummet fra kl. 16.00-18.00 m.m. andet er aftalt.
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Handicaprådet har på møderne i 2017 behandlet:
 Sager sendt i Høring eller til udtalelse 
 Orienteringssager og efterretningssager
 Beslutningssager og drøftelser
 Fokusområder for rådet

Handicaprådet har i 2017 fortsat været repræsenteret i:
 Busborgergruppen
 Kostrådet
 Indstillingsgruppen vedr. tilskud til frivilligt socialt arbejde efter serviceloven § 18-midler

4. Særlige temaer for rådets arbejde og møder i 2017

I forbindelse med tilrettelæggelse af rådets arbejde for 2017, udvalgte Handicaprådet 2 temaer 
som de ønskede uddybet på rådets møder. 

De to temaer var: 
 Reform af Serviceloven
 Et Handicapråd der gør en forskel (Gennemgående tema for hele 2017)

Nedenfor gennemgås kort fra Handicaprådets behandling af temaer.

Reform af serviceloven
Den 28. marts 2017 blev Handicaprådet orienteret om den planlagte revision af servicelovens 
voksenbestemmelser – hovedforslagene var følgende

- Ændring af servicelovens formålsbestemmelser
- Tidlig, forebyggende indsats
- Regelforenkling og afbureaukratisering
- Øvrige forslag (hjælperordninger og data)
- Retssikkerhed (varsling/opsat virkning for afgørelsen og klageadgang for § 109- og § 110-

tilbud)
Og som selvstændig ny lov:

- Tilkøb af socialpædagogisk ledsagelse

Handicaprådet blev den 22. august orienteret om at alle de forslåede ændringer af serviceloven 
alle er vedtaget i folketinget. Rådet vil følge implementeringen i 2018.
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Et Handicapråd der gør en forskel
Temaet "Et Handicapråd der gør en forskel" var et gennemgående tema i Handicaprådet i 2017. 
Rådet ønskede med temaet at sætte fokus på at løfte Handicaprådet. Rådet igangsatte en proces 
som satte fokus på Handicaprådets struktur, indhold og sammensætning, således at der kunne 
dannes et stærkt arbejdsfundament for den næste valgperiode.

Overordnet var der 3 strenge omkring Handicaprådet ville se på:
 
Handicaprådets opgaver

·    Hvad skal Handicaprådet – hvad er indholdet i opgaverne?
·    Sektoransvar og main-streaming af Handicapområdet
·    Synlighed i hver enkelt sektor/fagområdet i kommunen
·    Synlighed i forhold til omverdenen/borgerne

 
Handicaprådets rammer

·    Vedtægter og forretningsorden
·    Sekretariatsbistand

 
Handicaprådets sammensætning og interne samarbejde

·    Hvem
·    Arbejdsform/fordeling af opgaver

Der har været 3 hovedaktiviteter i Handicaprådets proces:

- Besøg fra Det Centrale Handicapråd på Handicaprådets møde den 30. maj 2017

- Studietur til Handicaprådet i Fåborg-Midtfyn Kommune den 16. august 2017

- Evaluering af Handicaprådet valgperiode 2014-2017 og fremadrettede anbefalinger den 28. 
november 2017.

Besøg fra Det Centrale Handicapråd på Handicaprådets møde den 30. maj 2017
Som led i temaet var Ane Esbensen fra Det Centrale Handicapråd blevet inviteret til at komme 
med et inspirationsoplæg og til at deltage i en åben drøftelse med Handicaprådet omkring temaet 
”Et Handicapråd der gør en forskel”.

Ane Esbensen kom med et inspirationsoplæg, hvor der både var fokus på arbejdsform og emner. 

Der var herefter en dialog på tværs af Rådet og med Ane omkring hvordan Rådet kunne udvikle sit 
arbejde. 

Blandt temaerne som blev drøftet var synlighed, systematisk dialog, særlige temamøder og 
samarbejde internt og eksternt.
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Studietur til Handicaprådet i Fåborg-Midtfyn Kommune
Formålet med studieturen var erfaringsudveksling og dialog omkring arbejdet i Handicaprådet. 

Særligt havde rådene udveksling fra hvordan der opnås resultater samt mulighederne i forhold til 
at styrke det handicappolitiske arbejde på tværs af de kommunale forvaltninger/sektorer. 
Endvidere blev det drøftet hvilke fordele og ulemper Fåborg-Midtfyn havde i forbindelse med at 
de havde valgt at have en formand fra den politiske side i Handicaprådet.

I forbindelse med besøget fik Handicaprådet en rundvisning i MDVuns huset, hvor Jakob Vejlø, 
leder af MDVuns huset og fortalte om husets funktionalitet.

MDVuns huset har til huse i den ene halvdel af den tidligere Vester Hæsinge skole. I MDvuns-huset 
havde Børne- og Ungerådgivningen i Faaborg Midtfyn Kommune samlet en stor del af deres 
forebyggende indsats over for børn, unge og familier, der har det svært.

Den anden halvdele af den tidligere skolebygning, ca. 2.000 m2, rummede Det Nye X-Hus, som 
indeholdte moderne faciliteter til store og små møder for lokalområdets mange foreninger. Der 
var festlokaler, idræt, åbne værksteder, lokalhistorisk arkiv, som sammen med spændende 
udendørsfaciliteter, understøttede X-Husets nøgleord – Kultur, Natur og Sundhed.

Centralt i Det Nye X-Hus var en ny stor glasbygning på 250 kvm, som skulle være ”Landsbyens 
dagligstue”. Dagligstuen skulle være mødestedet hvor lokalområdets børn, ældre og familier 
kommer forbi til uformelt samvær alle ugens dage – fra morgen til aften.

Projektet med at udnytte den tidligere skole var støttet med midler fra Realdania.

Evaluering af Handicaprådet valgperiode 2014-2017 og fremadrettede anbefalinger.
Rådet konkluderede at der havde været stor gavn af temaet ”Et Handicapråd der gør en forskel” 
og fremkom med følgende fremadrettede anbefalinger:

 Øget synlighed

- Mere direkte kontakt og samarbejdsflader med fagcentre/forvaltninger
- Møder med udvalg/udvalgsformænd ved valgperiodens start og undervejs.

Mere systematisk dialog

- Dialog med fagcentre om hvad der fagligt, udviklingsmæssigt og politisk er i fokus på det 
enkelte fagområde.

- Bidrage til at identificere handicappolitiske temaer.
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Øget fokus på enkelte handicappolitiske temaer

- Rådet skal sætte mere fokus - prioritere de temaer, som de vil have en proces omkring og 
dermed mulighed for at gå i dybde med. 

- Sikre temaer med tværsektorielt fokus

Øget samarbejde internt og eksternt

- Aftaler om roller og forventninger mellem råd og sekretariat.
- Aktiv udnyttelse af det faglige bagland i de enkelte organisationer – der er dog begrænsede 

resurser lokalt og derfor er muligheden primært at trække på input fra hovedorganisation. 

5. Høringer i 2017

Handicaprådet har i 2017 behandlet følgende høringssager:

 Høring vedrørende Tilsynspolitik 2017 for Frit Valg iht. §§83 og 83a. 
 Høring vedrørende Kvalitetsstandard 2017 for personlig og praktisk hjælp, samt 

madservice, rehabiliteringsforløb, aflastning, træning og sygepleje.
 Høring vedrørende Hvad skal du forvente, når du flytter på plejecenter i Slagelse 

Kommune.
 Høring vedrørende SKI -  Udbud af bleer i henhold til serviceloven
 Høring vedrørende stomihjælpemidler
 Høring vedrørende Budget 2018 - 2021 
 Høring vedrørende prisindhentning – katetre – Fællesudbud Sjælland
 Høring vedrørende Parkeringsstrategi

Statistik vedr. høringssager:
2012   7 høringssager

2013 21 høringssager

2014 22 høringssager

2015 17 høringssager

2016 8 høringssager

2017 8 høringssager
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6. Handicappris 2017

Handicaprådet i Slagelse tildelte Handicapprisen 2017 til Håndboldklubben Frem 83 Skælskør og 
håndboldtræner Knud Trane for indsatsen for at gøre håndboldklubben tilgængelig for alle.

Handicaprådet ønskede med årets handicappris at skabe opmærksomhed om den frivillige indsats 
omkring borgere med handicap. Håndboldklubben Frem 83 Skælskør og håndboldtræner Knud 
Trane fortjente både opmærksomhed og anerkendelse.

- Idrætten er helt sikkert et af de stærkeste ben i den frivillige indsats i det danske samfund. 
Foreningslivet i idrætsklubberne rummer derfor et kæmpe potentiale til at fremme handicappedes 
mulighed for at deltage aktivt i lokalsamfundet. Knud og Frem 83 har vist vejen, og bliver 
forhåbentlig en inspiration for andre foreninger. Derfor er jeg virkelig glad for at vise vores 
taknemmelighed med denne pris, udtalte formand for handicaprådet, Ole Andersen i forbindelse 
med uddelingen, som skete den 19. december i Skælskør Hallen i forbindelse med juleafslutningen 
i Frem 83 Skælskør. 

Knud Trane fik sammen med klubben prisen, fordi de gennem de seneste fire år har lagt kræfter i 
at gøre håndboldklubben tilgængelig for alle. Holdet “Unge med støtte“ opstod som det første 
håndboldhold for unge med særlige behov i Slagelse Kommune. Knud har gennem alle fire år stået 
i spidsen for holdet, som tæller 18-20 spillere. Foreningens øvrige spillere har taget rigtigt godt 
imod det nye hold i klubben. Den glæde og gejst som holdet spreder i Frem 83 opleves som en klar 
gevinst for klubben. 

Prismodtageren Knud Trane var glad for prisen og udtalte i forbindelse med uddelingen:
- Det er dejligt at handicaprådet mener, at vi gør en forskel. Vi sagde i sin tid ja til at oprette 
holdet, fordi glæden ved sport og lysten til at øve og blive bedre findes hos os alle, handicap eller 
ej. Og vores erfaring er jo også, at de bidrager til fællesskabet på lige fod med alle andre, fordi 
glæden ved sport er fælles.

Uddelingen blev dækket af forskellige medier, bl.a. TV Øst og lokalaviserne. 

7. Udfordringer 2018

Handicaprådet afleverede en stafet til det nye Handicapråd omkring at arbejde videre med Et 
Handicapråd der gør en forskel. Særligt at skal det nye Handicapråd i 2018 se konkret på hvordan 
de vil arbejde videre med de fremadrettet anbefaling som ligger fra arbejdet med temaet i 2017.


